
      فرزين ماندگار
س�يداحمد ميرعلاي�ي دبير نخس�تين 
جش�نواره فيلم و عكس »مسير عشق« 
مي گويد كه شكس�ت بايك�وت خبري 
راهپيماي�ي اربعي�ن وظيف�ه ماس�ت؛ 
وظيفه اي كه البته ش�ايد نتوان آن را در 
نگاه اول براي يك جشنواره هنري متصور 
بود اما نبايد از اين هم غافل بود كه وجه 
رس�انه اي هنر از وجوه ديگر آن اهميت 
بيش�تري دارد و هنرمندان اس�لامي به 
شعار پوچ هنر براي هنر اعتقادي ندارند، 
اگر قرار باش�د هنر در خدم�ت ارزش ها 
قرار گيرد چه جايي بهتر از مسير عشق. 
موضوع بايك��وت رس��انه اي راهپيمايي 
عظي��م اربعي��ن مس��ئله اي اس��ت كه 
رسانه هاي ايران و محور مقامت به تنهايي 
در شكس��تن آن موفق عم��ل نكرده اند، 
رخداد بزرگي كه اغلب رسانه هاي بزرگ 
جهان دوس��ت ندارند آن را ببينند. دبير 
جشنواره تازه اي موسوم به مسير عشق اما 
معتقد است برگزاركنندگان اين رويداد 
هنري رسالت شكست اين بايكوت خبري 

را بر دوش دارند. 
به گفته دبير نخستين جش��نواره فيلم و 
عكس »مسير عشق«، يكي از موضوعاتي 
كه باعث شده تا در شوراي سياستگذاري 
تصميم به برگ��زاري اين روي��داد گرفته 
ش��ود، شكس��ت حصر خبري نسبت به 
راهپيمايي عظيم اربعين بوده است، زيرا 
رسانه هاي بين المللي نسبت به اين اتفاق 
بزرگ انساني در ايام اربعين در شهرهاي 
مختلف ايران و كرب��ا و بازتاب ارزش ها و 
آورده هاي انساني آن بي توجه هستند، از 
همين رو انعكاس اين اتف��اق براي مردم 

جهان وظيفه ما بود. 
ميراعايي در گفت و گو با مهر به اين اشاره 
مي كند كه به لحاظ محتوايي رس��يدن به 
جايگاهي كه موضوع عاشورا در آثارمان به 
بهترين نحو انعكاس داده شود و هنرمندان 
ما بتوانند در اي��ن زمينه آثاري بس��ازند، 
مدنظر بود. هنرمندان براي ساخت چنين 
آثاري همواره مشكاتي بر سر راه خود دارند 
كه ما در پي اين هستيم تا اين مشكات رفع 
شود، در همين مسير حتي مراجع تقليد نيز 

مي توانند به هنرمندان كمك كنند تا اين 
واقعه را به مردم نشان دهند. 

    مسيري از مشهد تا كربلا 
ميرعاي��ي مي افزايد: اي��ن موضوعات، 
تش��ويق اين گونه از فيلمسازان و جهت 
دادن ب��ه مس��ير آنه��ا فلس��فه وجودي 
جش��نواره فيلم و عكس »مسير عشق« 
است. به همين ترتيب قرار است جشنواره 
با استانداردهاي خوبي برگزار شود، زيرا 
موضوع اربعي��ن به قدري معتبر اس��ت 
كه همه ت��اش مي كنند اين جش��نواره 
را با اعتبار بالاي��ي برگزار كنن��د. اين را 
هم بايد عنوان كنم ك��ه با توجه به اينكه 
موضوع اين جشنواره راهپيمايي باعظمت 
اربعين است، افتتاحيه را در شهر مشهد 
و در صحن امام رضا )ع( و اختتاميه را در 
صحن امام حس��ين)ع( در كربا برگزار 
مي كنيم، از همين رو دو روز در مش��هد 
مي مانيم و در آن دو روز به نمايش فيلم و 
برگزاري نشست خواهيم پرداخت، البته 
تصميم داريم كه ب��ه صورت همزمان در 
تهران هم نمايش فيلم داش��ته باش��يم. 
به همين ترتيب يك مجموعه سينمايي 
در ته��ران و يك مجموعه س��ينمايي در 
بغداد همزمان با مشهد و كربا به نمايش 
فيلم ها مي پردازند و روز س��وم به سمت 

كربا حركت مي كنيم. 
ضمن اينكه در مسير كربا بقاع چندين 
امام معصوم وجود دارد كه ما با هنرمندان 
به زيارت آنها هم مي رويم چون مي تواند 
تأثي��رات روح��ي و رواني زي��ادي روي 

هنرمندان بگذارد. 
با توجه ب��ه اينك��ه موضوع اين جش��نواره 
راهپيمايي باعظمت اربعين است، ما افتتاحيه 
را در شهر مش��هد و در صحن امام رضا)ع( و 
اختتاميه را در صحن امام حسين)ع( در كربا 
برگزار مي كنيم. دبير نخستين جشنواره فيلم 
و عكس »مسير عشق« عنوان كرد: در كربا 
نيز نشست هايي برگزار مي كنيم و براي اينكه 
هنرمندان در كنار هم هم انديش��ي داشته 
باشند به بررسي س��ينماي امام حسين)ع( 
هم خواهيم پرداخت. بر همين اساس زبان 
حال براي نزديك ش��دن به س��ينماي امام 

حسين)ع( را بررسي مي كنيم. 

وي درباره حضور آثار كش��ورهاي ديگر در 
اين جشنواره بيان كرد: به جز ايران آثاري 
از هنرمندان كش��ورهاي مختلف از جمله 
كشورهاي اروپايي و حتي افراد غيرمسلمان 
به اين جشنواره ارسال شده است. به ويژه در 
زمينه مستند، فيلمنامه و عكس آثار زيادي 

از سوي آنها داريم. 
ميرعايي اضافه كرد: كنار هم قرار گرفتن 
هنرمندان يكي از اهداف ما اس��ت تا آنها با 
دستيابي به شرايط بهتري بتوانند به توليد 
اثر دست بزنند. اين را هم بايد بگويم كه ما 
قبل از برگزاري مراسم اربعين، جشنواره مان 
را به پايان مي رسانيم تا بتوانيم از مهمانان 
ميزباني خوبي كنيم چون برگزاري جشنواره 
در ازدحام جمعيت پياده روي اربعين شدني 
نيس��ت. يكي از دلايلي كه ما مي خواهيم 
جشنواره را زودتر از مراسم اربعين برگزار 
كنيم، جهت دادن به فيلمس��ازاني اس��ت 
كه مي خواهند درب��اره اربعين اثري توليد 
كنند. ما اين كار را مي كنيم تا آنها بتوانند 
سال ديگر آثارش��ان را با كيفيت بهتري به 

جشنواره ارسال كنند. 
    نمايش فيلم در مسير

وي توضيح داد: م��ا در بخش هاي مختلف 
مانند فيلم س��ينمايي، داس��تاني، كوتاه، 
مس��تند، نماهنگ، پويانمايي، عكس و... 
پذيراي آث��ار و در پي اين هس��تيم كه به 
فيلمنامه هاي خوب براي توليدات داستاني 
دست پيدا كنيم. ما در حال حاضر در زمينه 
فيلمنامه نويسي با مشكاتي روبه رو هستيم 
و فيلم هاي داس��تاني كمي درباره حماسه 
عاشورا و پياده روي اربعين توليد شده است، 
البته بخشي از اين موضوع ناشي از كم كاري 
كساني بوده كه مي توانستند در اين حوزه 
نظر بدهند تا چگونه فيلم هايي ساخته شود. 
از همين رو بايد به هنرمندان كمك كنيم تا 

دست به توليد آثار خوب بزنند. 
دبير نخستين جشنواره فيلم و عكس »مسير 
عش��ق« عنوان كرد: ما در بخش فيلمنامه 
تاش مي كنيم اف��راد را تش��ويق كنيم تا 
فيلمنامه نويس��ان خوب آثاري را ارس��ال و 

بتوانيم فيلم هاي خوبي توليد كنيم. 
وي اضافه ك��رد: امس��ال در بخش فيلم 
كوت��اه مردم��ي هي��چ اث��ري را قب��ول 

نمي كني��م، زيرا در نظر داري��م از طريق 
ش��بكه هاي اجتماع��ي و صدا و س��يما 
برنامه هاي آموزش��ي به افراد عاقه مند 
در اين حوزه ها آموزش هايي ارائه دهيم 
كه ش��ناختي براي انتقال درس��ت آنچه 
مدنظرشان است، داشته باشند. به همين 
ترتيب اگر اين آموزش اتفاق بيفتد مردم 
در همه زمينه ها مي توانند فعال باش��ند، 
چون در حال حاضر امكانات فيلمبرداري 
و عكسبرداري در دس��ت همگان وجود 
دارد و آنه��ا تنه��ا بايد تخص��ص لازم را 
داش��ته باش��ند تا بتوانند آثار خود را به 
جش��نواره هاي مختلف ارائ��ه دهند، به 
همين ترتيب ما از سال آينده اين بخش 
را به جشنواره اضافه مي كنيم. اين را هم 
بايد بگويم كه با توجه به اينكه محس��ن 
حججي ب��ه ص��ورت ناجوانمردانه اي به 
اس��ارت گروه تكفيري داعش درآمد و به 
شهادت رس��يد، ما بخش��ي را هم به اين 
موضوع اختصاص دادي��م و جايزه اي به 

همين منظور اهدا مي كنيم. 
ميرعايي اظهار كرد: ما در مسير راهپيمايي 
امس��ال تنها نمايش فيلم داريم به همين 
ترتيب هماهنگي هاي لازم انجام شده است 
تا بخش هايي از فيلم ها و عكس هاي ما در 
مسير راهپيمايي در غرفه هاي مختلف به 
نمايش گذاشته ش��وند، البته با رايزن هاي 
مختل��ف و اتحادي��ه رادي��و و تلويزيون ها 
هماهنگ شده اس��ت تا همزمان با ايران و 
عراق در مراكز فرهنگي مرتبط نمايشگاه 
عكس برگزار ش��ود و به نماي��ش فيلم در 
كشورهاي مختلف بپردازند. اين آثار، آثاري 

هستند كه ما در اختيار آنها مي گذاريم. 
دبير جشنواره فيلم و عكس »مسير عشق« 
بيان ك��رد: ما در حال حاضر با مش��كات 
مالي روبه رو هس��تيم، ام��ا هدفمان اين 
اس��ت كه در شهر كربا، مش��هد و تهران 
دبيرخانه اي دائمي داشته باشيم و از كساني 
كه فيلمنامه مي نويسند در محتوا و نگارش 
حمايت صورت بگيرد. تصميم بعدي ما اين 
اس��ت كه بتوانيم با مراكزي ارتباط برقرار 
كنيم كه از فيلمنامه نويساني كه عاقه به 
توليد اثر در اين زمينه دارند حمايت شود و 
امكانات مالي در اختيار آنها بگذاريم. البته 
همه اين موضوعات بس��تگي ب��ه مديران 
مراكزي دارد كه مي توانند اين جريانات را 
هماهنگ كنند، بر همين اساس ما در حال 
دعوت كردن از آنها هستيم و تاكنون مسير 
خوبي را طي كرده ايم. اميدوارم دبيرخانه 
فعال ما بتواند مؤثر باشد و فيلمسازان را تا 

حد توان حمايت كند. 
»جوان« تأكيد می كند بايد كساني كه در 
اين زمينه فعال هس��تند تشويق شوند تا 
نتايج خوبي براي جشنواره مسير عشق رقم 
بخورد؛ جشنواره اي كه قصد دارد رويداد 
عظيم مردمي اربعين را به عنوان پديده اي 
منحصر به فرد و تازه به نحو شايسته تري 
در منظر م��ردم جهان قرار ده��د و رفتار 
دسته جمعي مس��لمانان از سرتاسر باد 
اسامي و جهان را بازتاب دهد. جشنواره 
مسير عشق قرار است روي نقش رسانه اي 
هنر تأكيد كند و هنرمندان را به موضوع 
مهمي كه هر ساله در ايام اربعين در حال 
اتفاق افتادن است جلب كند و اين رويداد 

را از مهجوريت بيرون بياورد.
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دبير نخستين جشنواره فيلم و عكس »مسير عشق«:

»مسیرعشق«حصرخبریراهپیماییاربعینرامیشکند
    صنم محجوب 

شهزاد احمد، مهمان پاكستاني حاضر در هشتاد 
و چهارمين دوره دانش افزايي زبان فارسي بنياد 
س�عدي معتقد اس�ت اگر بخواهيم تعريفي از 
ايران به دنيا ارائه دهيم، اس�تقرار »آرامش « و 
»امنيت« پررنگ ترين ويژگي هاي اين كش�ور 
اسلامي به شمار مي آيند. در حاشيه بازديد از 
موزه ملي ملك واقع در جنب س�اختمان امور 
خارجه، فرصتي پيش آمد كه با جوان شوخ طبع 
و با اخلاق پاكستاني گپ و گفتي داشته باشيم. 
در هر دوره اي كه بنياد سعدي برگزار 
مي كند افراد زيادي براي ش�ركت در 
دوره فارس�ي آموزي ب�ه ايران س�فر 
مي كنند. هم اكنون ما علاوه بر رايزني 
فرهنگي اس�لام آباد در پن�ج ولايت 
كش�ور اس�لامي پاكس�تان هم خانه 
فرهنگ داريم. امس�ال از هيئتي كه 
از اين كشور به تهران آمدند، تنها يك 
مرد به چشم مي خورد كه شما باشيد. 
)با لبخن��د؛( البته مرد ن��ه! بهتر اس��ت بگويي 
مرررررد. بله درس��ت مي فرماييد. من به عنوان 
تنها نماين��ده مرد هيئت اعزامي از پاكس��تان از 
طريق مرز ميرج��اوه )در ۷۵ كيلومتري جنوب 
شرقي شهر زاهدان( به طور زميني به اينجا سفر 
كردم. البته اين اولين باري نيس��ت كه به ايران 
مي آيم. آخرين باري كه به كشور شما سفر داشتم 
به حضورم در مراسم سالگرد رحلت امام خميني 

)ره( مربوط مي شود كه دو سال پيش بود. 
شغل شما در ايالت بلوچستان كشور 

پاكستان چيست؟
من فارغ التحصيل دانشگاه بلوچستان هستم و هم 
اكنون در خانه فرهنگ ايران در مركز اين ايالت كه 
كويته است به تدريس زبان فارسي به عاقه مندان 

اشتغال دارم. 
شناخت ما از بلوچستان خودمان هم 
زياد نيس�ت، ممكن اس�ت اين ايالت 
كشور همسايه را قدري براي ما معرفي 

كنيد؟
ايالت بلَوچستان اگرچه بزرگ ترين ايالت كشور 
پاكستان به حساب مي آيد و حدود ۴۴ درصد از 
خاك اين كش��ور را هم در برگرفته است اما اين 
ايالت با وجود گس��تردگي به دلايلي مانند آنچه 
شما در مورد سيستان و بلوچستان شاهد هستيد 
در بلوچستان پاكس��تان نيز در موقعيتي مشابه 
كم جمعيت ترين ايالت اين كشور را شايد بتوان 

به همين بلوچستان نسبت داد. 
مركز ايالت بلوچس�تان ش�هر كويته 
اس�ت كه براي ايراني ها نامي ناآش�نا 
نيست. اقوام اصلي ساكن بلوچستان 
پاكستان همانطور كه از روي اسم آن 
مشخص است بيشتر بلوچ ها هستند و 
بعد از آنها پشتون ها كه هر دو از اقوام 
تمدني ايران زمين به شمار مي آيند. 
در مورد وجوه اش�تراكات فرهنگي و 

تمدني دو كشور ممكن است نظرتان 
را بدانيم؟

تمدن چند هزار ساله ايران زمين به دليل وسعت 
سرزميني و هم به جهت نفوذ معنوي آن نه تنها 
با ما بلكه در آن سوي آب ها نيز با برخي از ملت ها 
مشتركات بس��ياري دارد. چند وقتي كه در اين 
دوره به طور ويژه براي آشنايي بيشتر با فرهنگ و 
تمدن ايران به موزه ها و مجموعه ها مي رويم برايم 
جالب بود كه بيشتر اين موزه ها را مي شود در يك 
خيابان پيدا كرد. در ايالت بلوچستان ما خياباني 
نداري��م كه براي مث��ال مراكز عب��ادي متعدد و 
موزه هاي مختلف را بتوانيم در رديف هم بياوريم. 

تعريف شما از ايران امروز چيست؟
در شرايط فعلي به عنوان كسي كه مليت ايراني 
ندارد مي توان��م بگويم آرام��ش و امنيت مطلق 
بزرگ ترين ويژگي اس��ت ك��ه در تعريف ايران 
مي توان در مورد آن با تم��ام مردم دنيا صحبت 
كرد. امنيت اگر كامل نبود شك نكنيد در همين 
دوره كه بيشتر حاضران آن اروپايي ها هستند به 
محض احساس خطر كسي در اين مدت يكماهه 
اعام آمادگي براي شركت در اين گردهمايي را 
نداشت. از نكات ديگري كه در مورد ايران جلب 
توجه مي كند اين حقيقت است كه ايران از دوره 
باستان تا به امروز به رغم تغييراتي كه داشته اما 
همواره مسير رش��د و پيش��رفت را طي كرده و 
مي كند. پيش��رفت در حوزه علم و علوم انساني 
و امروز هم كه در حوزه پزش��كي و هس��ته اي و 
ديگر موضوعات بر كس��ي پوشيده نيست. نبايد 
غافل باش��يم ايران در بين كش��ورهاي اسامي 
هم موقعيت خاصي دارد. بسياري از دولت هاي 
اسامي در اصل غام امريكا هستند. حال اينكه 
ايران با وجود نداشتن حامي به تنهايي در برابر 
ابرقدرت ها ايستادگي و اس��تقال خود و عزت 

مردمانش را با مقاومت تحصيل كرده است. 
خيابان 30  تير مجموع�ه اي از مراكز 
عب�ادي و نمايش�گاهي اس�ت، يك 
چنين خياباني را در كش�ور پاكستان 

هم مي توان پيدا كرد؟
نامگذاري خياباني با اسم خيابان اديان هم برايم 
عجيب بود. البته نه بابت اينكه اين حقيقت دارد 
يا نه. اينكه در خاك كشورهاي اسامي و نه فقط 
ايران همواره اديان و مذاهب مختلف از صدر اسام 
تا كنون با لحاظ شرايطي همواره ممكن بوده است 
اما از اين بابت خيابان 30 تير ش��هر تهران برايم 
عجيب است كه در يك خيابان نه چندان بزرگ 
اين همه موزه و اين هم��ه مركز عبادي آن هم از 

اديان مختلف يكجا جمع شده اند. 
گفتني است هشتاد و چهارمين دوره دانش افزايي 
زبان فارسي توسط بنياد سعدي از تاريخ 1۵ تير 
الي 11 مردادماه برگزار ش��د كه ط��ي آن 121 
فارسي آموز از ۴۴ كش��ور جهان به ايران آمده و 
ضمن شركت در اين دوره، از مناطق گردشگري 
تهران و همچنين ش��هرهاي كاش��ان و اصفهان 

بازديد كردند.

فارسي آموز پاكستاني حاضر در دوره دانش افزايي زبان فارسي بنياد سعدي: 

»آرامش«و»امنیت«
پررنگترینویژگيایراناسلامياست

88498436سرویس فرهنگي

روايت نويسنده داستان هاي 
جاسوسي از تهديد ترامپ 

بازگشت فاشيسم و 

نويسنده سرشناس آثار جاسوسي به مقايسه 
دوران دونالد ترامپ و ظهور فاشيسم در دهه 
۱۹30 پرداخت و اين دوران را خطرناك خواند. 
به گزارش گاردين، جان لوكره نويسنده مشهور 
و يكي از بزرگ ترين نويسندگان زنده بريتانيا، 
در اتفاقي ن��ادر در رويال فس��تيوال هال لندن 

حاضر شد. 
اين نويس��نده ۸۵ س��اله كه پيش تر به عنوان 
جاس��وس براي دولت بريتانيا در جنگ جهاني 
دوم خدمت مي كرد، در حاشيه اين حضور درباره 
دوران ترامپ و تأثير آن بر اروپا و سراسر جهان 
صحبت كرد و گفت اتف��اق بدي دارد مي افتد و 

بايد همه بيدار شويم. 
وي گفت: اين صحنه ها كه ترامپ دارد در امريكا 
به راه مي اندازد و ايجاد تنفرنژادي مي كند، اينها 
همه به نوعي همان صحنه هاي كتاب س��وزان 
هستند، او وقتي اخبار جعلي را به عنوان اخبار 
واقعي اعام مي كند، ديگر همه چيز به جعليات 

بدل مي شود. 
لوكره افزود: فكر مي كنم همه اتفاق هايي كه در 
دهه 1۹30 در اروپا اتفاق افتاد، در اسپانيا، ژاپن 

و بيش از همه در آلمان، دارد تكرار مي شود. 
وي گفت: براي من همه اينها كاماً قابل مقايسه 
با خيزش فاشيسم و مسري هستند. اينها عفونت 
هستند. فاشيسم دارد برمي خيزد و در لهستان 
و مجارستان به جريان افتاده است. يك تشويق 

عمومي براي آن وجود دارد. 
وي به كشتار مس��لمانان نيز اشاره كرد و گفت: 
حتي امروز آن سانگ س��وچي ه��م از خبرهاي 
جعل��ي در برمه مي گويد، اينها اش��كال عفوني 

رفتارهاي عوامفريبانه و سمي هستند.

 پاسداشت روز ملي سينما 
در دوران غيبت سينماي 

ملي!؟ 
    جبار آذين

 خدا را شكر، سينماي بازار مكاره و بيمار ايران، اگر 
سالم و سامت نيست، اگر در جزاير خودمختار 
آن هرج ومرج حكوم��ت مي كند، اگر از مديريت 
تخصصي و كارآمد و اقدام هاي راهبردي بي بهره 
اس��ت، اگر سياس��ت، تجارت، رفاقت، زدوبند و 
مناسبات ناسالم، جلوي تنفس و حيات فرهنگي 
آن را گرفته اند، اگر تأثيرگذاران و ديكته نويسان 
اماي پرغلط بخش��ي از مدي��ران و هنرمندان 
آن، باندهاي پنهان در پوش��ش سينما هستند، 
اگرخودر أي ها و دگرانديش ه��ا راه هاي غرب و 
تركي��ه و ماهواره ها را از يكس��و و خودمحوران، 
تحريم و بايكوت را از ديگر سو رو به آن گشوده اند، 
اگر ابتذال و فساد و بنجل سازي در آن موج مي زند 
و اگر هيچ ربطي به هويت و شخصيت ملي و ايراني 
ندارد و هزاران اگر ديگر، دست كم در تقويم ملي 
و روز بيست ويكم شهريور به آن عنوان ملي داده و 

روزش را ارج داشته اند!
 در اي��ن روز ني��ز مانن��د ديگر مناس��بت ها و 
بي مناس��بت ها، بعضي نامديران و س��وداگران 
سينما، باز هم به بهانه به اصطاح گراميداشت 
س��ينما، چند مراس��م دورهمي و جش��ن پاره 
خانوادگي بي خاصيت فرمايش��ي و نمايش��ي 
برگزار كرده، از خ��ود و رفقا تش��كر نموده و با 
تقس��يم غنايم، پول ملت را دود مي كنند و اين 
روند تا زمان پايان دوران نامعلوم غيبت دانش، 
تخصص، تعه��د، صداقت و احياي س��ينماي 
ملي و مردمي ايران ادامه خواهد داش��ت. آيا به 
راستي در اين روز بايد به رغم نداشتن سينماي 
ملي كه نتيجه مس��امحه و اهمال مس��ئولان 
فرهنگ و هنر و سينما و غفلت، محافظه كاري و 
منفعت طلبي گروهي از هنرمندان و اقدام هاي 
مزورانه خودباختگان غرب براي ورود و تزريق 
فرهنگ بيگانه است و همچنين وجود سينماي 
بيمار و غيرملي و غيرايران��ي كنوني كه افزون 
بر موضوع ه��ا، كاراكترها، ديالوگ ه��ا، روابط و 
حوادث آن، شكل و شمايل و ريخت و لباس و ادا 
و اطوار آدمك هايش هم ايراني نيستند، شادي 

كرد يا به عزا نشست؟! 
آيا برگ��زاري روز ملي براي س��ينمايي كه هيچ 
نش��اني از هويت و فرهنگ و آرمان و شناسنامه 
ايراني ندارد، خردمندانه اس��ت. بهتر نيست به 
جاي اين بازي ها و خود و ديگ��ر گول زني ها به 
فكر درمان، احيا و س��اخت سينماي ملي ايران 
زمين باشيم، آيا تمس��خر، انحراف و دورريخت 
پول مردم با راه اندازي بازار مكاره و بنجل سازي 
و برگزاري جشن پاره هاي تشريفاتي و مراسم و 
دورهمي هاي تجماتي و نمايشي و اغواي مردم 
كافي نيست. مسئولان ذينفع محترم و هنرمندان 
غافل ارجمند س��ينما، اگر درد وج��دان نداريد 
و از مردم كه ولي نعمت ش��ما هستند خجالت 

نمي كشيد، دست كم از خداوند شرم كنيد! 

گفت وگو با اردلان شجاع  كاوه كارگردان نمايش »بازي بي پايان« 
براي احترام به مخاطب بايد كار خوب روي صحنه برد

  محمدعلي ميرزايي
نمايش »بازي بي پايان« نوش�ته اليزا اورامي 
و ب�ه كارگردان�ي اردلان ش�جاع كاوه كه اين 
روزها ساعت ۱۹ با بازي خس�رو شهراز، اليزا 
اورامي و ديانوش آصف وزيري در تماشاخانه 
مهر حوزه هنري روي صحنه مي رود، نمايشي 
است از خلوت مردي كه در توهم و گناه غوطه 
مي خورد. از همين رو با اردلان شجاع كاوه كه 
خود از بازيگران تئاتر، تلويزيون و سينماست 
در اين رابط�ه گفت وگوي�ي را انج�ام داديم.

شما در حوزه تئاتر بيش�تر تمركزتان 
روي بازيگري بوده است. چطور شد كه 
بعد از مدت ها نمايش�ي با اين رويكرد 

روي صحنه برديد؟
م��ن اولين روز اج��را را ب��ه خبرن��گاران و منتقدان 
اختصاص دادم و اميدوارم كه ب��ا اين نمايش ارتباط 
خوبي برقرار كرده باش��ند. نمايش در رابطه با مردي 
اس��ت كه احس��اس گناه مي كند و نياز به پرستار و 
مراقب��ت دارد و طب��ق معمول از پرس��تاران دعوت 
مي كند و آخرين پرستاري كه وارد خانه وي مي شود، 
با هم خاطرات مشترك خود را مرور مي كنند. حداقل 
كاري را كه ب��راي مخاطب مي توان انج��ام داد اين 
است كه وقت قابل توجهي براي نوشتن و فكر كردن 
گذاشت. طرح هاي مختلفي بوده و حرف هاي زيادي 
دراين رابطه زده شده است و من اين متن را دوست 
داشتم و از سال هاي قبل وقتي اين متن را براي كار 
كردن شروع كرديم، همان زماني كه خانم درخشنده 
فيلم هيس را كار كردند يك مقدار فضا در س��ينما 
و تئاتر باز ش��د؛ ما اين متن را همان پنج س��ال قبل 

به صورت پنج بار مس��تمر بازنويس��ي كرديم و اصاً 
عجله اي براي اجرا نداشتيم و بعد از اينكه كار آماده 
شده بود دوستان باخبر شدند كه ما در حال فعاليت 
براي اين نمايش هستيم. به ما پيشنهاد سالن براي 
اجرا دادند. نمي خواستم نوبت اجراي كسي را پايمال 
كنم چرا كه بنده هيچ عجله اي براي اجراي اين نمايش 
نداشتم به اين دليل كه معتقد هستم تئاتر بر اساس 

لحظه است و ما اولين دعوت را لبيك گفتيم. 
در خصوص س�بك ش�يوه متن، دكور 
نمايش و اينكه شما از متن هاي ايراني 
به ش�كل زبان امروز اس�تفاده كرديد 

توضيح دهيد.
بخش هايي از جلوه هاي بصري را در معرض عموم 
قرار داديم كه تماش��اگر احساس خستگي نكند. 
همسر بنده خانم اورامي به قول بعضي از دوستان 
اولين نمايشنامه نويس��ي بودند كه كتاب خود را 
چاپ كردند و ايشان هم مدتي به خلوت رفته بودند 
و نمي نوشتند و من از ايشان درخواست كردم كه 
يك نمايش��نامه با همفكري خود بنويسم و لطف 
كردند اين نمايش را با سختي به نگارش درآوردند 
و ما به يك وجه مشتركي رسيديم كه خاصه آن، 
چيزي شد كه در اجرا مي بينيد. بنده نمي خواستم 
مسئوليت كارگرداني را قبول كنم اما دوستان لطف 
داش��تند كه ما را به اين جرگه كارگردان ها اضافه 
كنند اما اين نمايش يك هديه اي از طرف تمامي 

گروه به مخاطبان عزيز تئاتر است. 
مدتي است كه حضور ش�ما در مديوم 
تلويزيون و سينما كمرنگ تر شده است 
به جز آخرين برنامه اي كه با همسرتان 
به عنوان مجري حضور داشتيد. دليل 

آن چيست؟
هر زماني كه از بنده دعوت به همكاري ش��د بنده 
لبيك گفتم ولي يك مقدار همدوره اي هاي ما به 
اين صورت شدند و متأس��فانه توليدات كم بوده 
است كه ان ش��اء الله اين معضل حل خواهد شد و 
موقعيت هاي خوبي فراهم مي شود كه دوستان با 

فراغ بال فعاليت كنند.

نقد و بررسي كتاب »ادواردو« 

رمانيكهدرجذبمخاطبخاكستريموفقبود
   معصومه طاهري

 به همت خانه داستان انقاب اس��امي »روايتخانه«، براي 
رمان ادواردو نوش��ته بهزاد دانشگر نشس��تي ادبي با حضور 
جمعي از نويسندگان و داستان نويسان مطرح برگزار شد. در 
اين هم انديشي ادبي رمان ادواردو از منظر پرداخت و ادبيات 
داستاني توسط استاداني چون علي خدايي و سعيد محسني 
كه از داستان نويس��ان برجس��ته و شناخته شده محسوب 
مي شوند و با حضور نويسنده اين اثر مورد ارزيابي قرار گرفت. 
گفتني است اين كتاب كه حاصل پژوهش چهار ساله بهزاد 
دانشگر است، متش��كل از چند فصل اس��ت كه به اتفاقاتي 
درباره شهيد ادواردو آنيلي مولتي ميلياردر رهيافته ايتاليي 
مي پردازد. داس��تان هايي كه عاوه بر كش��ش دراماتيك بر 
جنبه هاي تحقيقي و حقيقي تأكيد دارند و شخصيت ادواردو 
را به تصوير مي كشند. اين رمان پيش از اين برنده جايزه اسام 

و مسيحيت و ديپلم افتخار قلم زرين هم شده است. 
علي خدايي به عنوان بهترين داستان نويس دهه ۸0 در اين 
نشست گفت: من اصولاً داستان كوتاه مي خوانم. رمان خواني 
براي من سخت است؛ وقتي بهزاد دانشگر كتاب را به من داد 
و يادداشت قشنگي در آن نوشت، تصميم گرفتم حتماً آن 
را تا آخر بخوانم. رمان »ادواردو« در دو سالانه قلم اصفهان 
برگزيده شده و جايزه برتر را گرفته است و اين نشان مي دهد 
كتاب ساده اي نيس��ت كه آن را نخواند. در يادداشتي هم 
اشاره كردم كه تا فصل هفت، نويسنده اسكلت داستان را به 
خوبي بنا كرده است و مخاطب دوست دارد با شخصيت ها 
پيش برود. برنده جايزه هوشنگ گلشيري در ادامه افزود: 
دوست داشتم بدانم نويسنده داستان قتل را چگونه به تصوير 
مي كشد. داستان كشش دارد و خستگي نمي آورد. ماجرا 

فيلم ناقصي اما راضي كننده است كه تاش دارد مناسبات 
قدرت را نش��ان بدهد و نكته خوب اين است كه نويسنده 
خونسردي خود را در اين بخش از دست نمي دهد. داستان 
دو خط دارد، بخشي مربوط به فيلمسازان ايراني است كه 
به ايتاليا مي آيند و يكسري ش��اخه هاي كوچك دارد مثل 
رفتن به مجلس عزاداري يا رفتن به جايي كه غذاهاي حرام 
نمي فروشند و بخش ديگر داستان ايتاليايي جريان است و 
اين دو بخش در يك جا به ه��م برخورد مي كند و خواننده 
با همين دو خط جل��و مي آيد و موفق مي ش��وند حكايت 
ادواردو را مش��خص كنند. نكته مهم آن است كه نويسنده 
فرض خودكشي را نمي آ ورد، بلكه از كشته شدن او صحبت 
مي كند. با اين وجود به نظرم در بخش ايتاليايي صحنه هايي 
از دلباختگي دو كاراكتر را داريم كه نويسنده سعي نكرد زياد 

آن را باز كند درحالي كه مي شد روي آن كار كند. 
علي خدايي درباره تصويرسازي ادواردو در رمان نيز گفت: 
نويسنده تاش مي كند شمايل ادواردو را بسازد؛ پسري قد 
بلند كه مو  هاي زردي شبيه مسيح دارد و به فلسطين كمك 
مي كند و شيعه شده است كه از همين جا قدرت خودش را 
نشان مي دهد و مي خواهد سر همه چيز را ببرد. من كتاب 
را تا آخ��ر با عاقه خواندم. نمي دانم نويس��نده موفق ش��د 
ادواردو را بسازد يا نه، ولي مطمئناً  با نيت خاص نوشته شده 
است. به نظرم داستان خس��ته كننده نبود ولي بخش هايي 
از آن مي توانست كوتاه تر باشد. سعيد محسني نويسنده و 
نمايشنامه نويس مهمان در اين برنامه نيز گفت: وقتي شروع 
به خواندن كتاب كردم برايم دو، سه تا امكان جالب پيش آمد، 
اينكه نويسنده با اين انتخاب ها مي خواهد چه بكند. داستاني 
معمايي و مستند مبتني بر بيوگرافي يك فرد و سپس تركيب 

اين دو در قالب يك روايت موازي در حوزه رمان جذاب ترين 
بخش ماجرا ب��راي من بود. نويس��نده كت��اب دختري كه 
خودش را خورد در ادامه افزود: فك��ر مي كنم يك جاهايي 
ادواردو رسانه خود را گم مي كند و بين داستان و فيلمنامه در 
رفت و برگشت است. اول نوع فصل بندي رمان كه تداعي گر 
سكانس بود، مبتني بر الگوي كاسيك براي مخاطبي است 
كه قرار نيست زياد به چالش كشيده بشود و بعد از آن بقيه 
فصول قواعد سكانس نويسي و فيلمنامه را رعايت كردند اما 
در بعضي از بخش ها اين كنش برابري نمي كند شايد يكسري 
ورودي  فصل ها، مي توانست متن را ساده تر كند و نويسنده در 

تكنيك توازي روايت هم مطرح است. 
محسني در نقد ادواردو گفت: اول اينكه در تجلي داستان 
ادواردو شايد بهتر بود جنگ زباني بيشتري بين دو روايت 
وجود داش��ت و ديگر آنكه به نظرم ج��اي حضور جدي تر 
ويراستاري احساس مي شد چون اگر رسانه داستان است 
بهتر بود بيشتر رعايت مي شد. تكرار برخي كلمات از زيبايي 
نثر كم مي كرد؛ البت��ه قبول دارم با فقر داس��تان معمايي 
مواجهيم و نوشتن داستان روايتي خيلي سخت است و اين را 
در كتاب مهم ترين نقطه قوت مي دانم زيرا داستاني كه صرفاً 
پيام محور باشد بقيه داستان را قرباني مي كنند و اين اتفاق 
براي كتاب »ادواردو« نيفتاد. در پايان بهزاد دانشگر نويسنده 
رمان»ادواردو« بعد از شنيدن تمام نقد و ديدگاه هاي مختلف 
اظهار داشت: هميشه درگيري ذهني من اين بوده كه ادواردو 
هنوز هست به همين خاطر دنبال اين بودم چطور وارد ماجرا 
بشوم تا حق او را در نوشتن ضايع نكنم؛ چراكه ادواردو برايم 
اسم تمام شده نبود، بلكه همواره حضور دارد و در داستان 

هم به نوعي اين را آوردم. 
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